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خبر

محمود زند مقدم درگذشت
پژوهشگر  و  نویسنده   - مقدم  زند  محمود    - فرهنگی  بخش 
پیشکسوت- در ۸۴ سالگی از دنیا رفت. ایمان پاکنهاد که با خانواده 
زندمقدم در ارتباط است، با تأیید خبر درگذشت این پژوهشگر به ایسنا 
گفت: زند مقدم روز گذشته )دوشنبه، ۱۴ آذرماه( بر اثر ایست قلبی از 

دنیا رفت. البته او کهولت سن نیز داشت.
او افزود: زمان مراسم تشییع و خاکسپاری او هنوز قطعی نشده اما در 

قطعه نام آوران بهشت زهرا)س( به خاک سپرده خواهد شد.
ادبیات  محمود زند مقدم متولد سال ۱۳۱۷، دوره لیسانس زبان و 
رشته  در  دکتری  مدرک  و  گذراند  تهران  دانشگاه  در  را  انگلیسی 
با  کرد.  اخذ  انگلیس  دورهام  دانشگاه  از  را  منطقه ای  برنامه ریزی 
مدرک »دکترای برنامه ریزی منطقه ای« از انگلیس، سفرهای خود به 
بلوچستان را از ۱۳۴۲ شروع کرد. او اولین بار به درخواست سازمان 
برنامه  و بودجه برای بررسی وضع درآمد و هزینه  خانوار بلوچ و پس 
از آن در سمت رئیس دفتر برنامه  و بودجه در زاهدان و رئیس مرکز 
انجام خدمت  دریای عمان  و  فارس  پژوهش های خلیج  و  مطالعات 
کرد. زند مقدم باقی سال های زندگی را با هزینه  شخصی در سفر به 
بلوچستان گذراند.  از جمله آثار او می توان به مجموعه هفت جلدی 
»حکایت بلوچ«،»از سرزمین بی پرنده تا قلعه«،»کره خر و نوردبون«، 

»آدم های سه قران و صناری« و »قلعه« اشاره کرد.

تعطیلی بزرگ ترین کتاب فروشی 
خاورمیانه ای در اروپا

بخش فرهنگی - بزرگ ترین کتابفروشی تخصصی آثار خاورمیانه در 
اروپا ناچار به تعطیلی شد. به نقل از گاردین،  کتابفروشی »الساقی« 
واقع در لندن، بزرگترین کتابفروشی تخصصی آثار خاورمیانه ای در اروپا 
محسوب می شود، اما به دلیل افزایش قیمت کتاب های عرب زبان و 

خسارت های مالی ناشی از برگزیت ناچار به تعطیلی شد.
کتابفروشی »الساقی« در سال ۱۹۷۸ در منطقه »بی واتر« افتتاح شد 
و کتاب های انگلیسی زبان با موضوع خاورمیانه و آفریقای شمالی و 

کتاب های عرب زبان در تمامی موضوع ها را به فروش می رساند.
بر اساس وبسایت این فروشگاه، کتاب آشپزی »نان و نمک«  نوشته 
»اسمهان باروانی«به زبان کردی و انگلیسی و »شعرهای کلاسیک«  اثر 
»زنان عرب« به زبان عربی و انگلیسی پرفروش ترین کتاب های اخیر 
این کتابفروشی بوده اند. این کتابفروشی به طور رسمی در ۳۱ دسامبر 
سال جاری میلادی تعطیل می شود. مدیر این کتابفروشی درباره پایان 
فعالیت »الساقی« بیان کرد: »این تصمیم دشواری بود که ما ناچار 
شدیم به دلیل چالش های اقتصادی اخیر از جمله افزایش شدید قیمت 
کتاب های عربی-انگلیسی اتخاذ کنیم.«  »آندره«  و »سلوی گاسپار« 
به همراه »مای جوسوب«  که از لبنان به لندن مهاجرت کرده بودند 
این کتابفروشی را تاسیس کردند. »سلوی گاسپار« بیان کرد،  معمولا 
کتاب ها را از لبنان خریداری می کردیم، اما وضعیت اقتصادی این کشور 
ادامه فعالیت را غیرممکن کرده است چراکه قیمت کتاب در لبنان به 
طور قابل توجهی با افزایش همراه بوده است. این کتابفروش همچنین 
به کاهش آمار فروش کتاب به دلیل برگزیت اشاره کرد، چراکه فروش 

کتاب به اتحادیه اروپا همچون شرایط گذشته نبوده است.
امسال نگرانی هایی درباره افزایش قیمت کتاب در صنعت نشر بریتانیا 
تاثیرات  و  کاغذ  در  قیمت  افزایش  است،  چراکه  آمده  به وجود  نیز 

برگزیت نشان دهنده افزایش فشارهای اقتصادی در آینده است.

تام کروز به حسرت ۲۳ ساله پایان می دهد؟
بخش فرهنگی - »تام کروز« امسال این فرصت را دارد پس از دو 
دهه بی اعتنایی آکادمی برای چهارمین و حتی پنجمین بار نامزد جایزه 
اسکار شود. به نقل از گلد دِربی، درست ۲۳ سال از آخرین باری که 
»تام کروز« توجه آکادمی اسکار را جلب کرده می گذرد، زمانی که او 
در سال ۲۰۰۰ برای بازی در فیلم »مگنولیا« محصول ۱۹۹۹، نامزد 
جایزه اسکار در شاخه بهترین بازیگر نقش مکمل شد، اما شاید امسال 
این ناکامی دنباله دار در بیش از دو دهه اخیر به لطف فیلم جدید »تاپ 
گان: ماوریک« پایان یابد.  »کروز« نه تنها در این فیلم ایفای نقش کرده 
بلکه یکی از تهیه کنندگان آن نیز هست، بنابراین نامزدی »تاپ گان: 
ماوریک« در شاخه بهترین فیلم، چهارمین نامزدی کلی اسکار را برای 
او به ارمغان می آورد، حتی اگر از رقابت شاخه بهترین بازیگر مرد خارج 
شود. اگر او به خاطر نقش آفرینی اش هم مورد توجه اعضای آکادمی 
قرار گیرد، مجموع تعداد نامزدی های  اسکار خود را در طول این سال ها 
به عدد پنج خواهد رساند. این بازیگر ۶۰ ساله پیش از این برای بازی در 
فیلم های »متولد چهارم جولای« )۱۹۹۰( و »جری مگوایر« )۱۹۹۷( 

در شاخه بهترین بازیگر نقش اصلی مرد نامزد کسب جایزه شده بود.
فارل«  نهنگ«، »کالین  برای »فیلم  فریزر«  در حال حاضر »برندن 
برای بازی در فیلم »اروح اینیشرین«، »آستین باتلر« برای »الویس«، 
»بیل نای« برای فیلم »زندگی« و »هیو جکمن« برای فیلم »پسر«، 
پنج شانس اصلی کسب نامزدی اسکار در شاخه بهترین بازیگر نقش 
اصلی مرد هستند و بر اساس پیش بینی ها »تام کروز« ششمین شانس 
محسوب می شود. فیلم »تاپ گان: ماوریک« که فروشی بالغ بر ۱.۴۵ 
میلیارد دلار، پرفروش ترین فیلم کارنامه هنری »تام کروز« را در گیشه 
رقم زده، دستمزدی نجومی نیز برای این ستاره سینما نیز به همراه 
بر  علاوه  بازیگر  این  دستمزد  مجموع  گزارش ها  اساس  بر  و  داشته 
درصدی از فروش گیشه و همچنین سود حاصل از اکران آتی آن در 

سامانه های نمایش آنلاین به بیش از ۱۰۰ میلیون دلار می رسد. 

»کریستی الی« درگذشت 
بخش فرهنگی - »کریستی الی« بازیگر دوبار برنده جایزه امی که 
به شهرت   NBC بازی در سریال کمدی »به سلامتی« شبکه با 
رسید، در سن ۷۱ سالگی بر اثر سرطان درگذشت. به نقل از ورایتی، 
صفحه رسمی این بازیگر در فضای مجازی در بیانیه ای اعلام کرد: 
»به همه دوستانمان، در سراسر جهان... متاسفیم اطلاع می دهیم که 
این مادر دوست داشتنی ما پس از مبارزه با سرطان، درگذشت. او 
به همان اندازه که روی پرده نمایش نمادین بود، مادر و مادربزرگی 

شگفت انگیز بود«.
»کریستی لوئیس الی« در سال ۱۹۵۱ در ویچیتا، کانزاس به دنیا 
آمد و در سال ۱۹۸۰ به لس آنجلس نقل مکان کرد؛ جایی که او 
یک طراح داخلی بود. در سال ۱۹۸۲، او فعالیت سینمایی خود را 
در »پیشتازان فضا ۲: خشم خان« آغاز کرد و پس از آن با بازی در 
فیلم »تاریخ کور« و مینی سریال »شمال و جنوب« در سال ۱۹۸۵ 
همراه شد. دو سال بعد، او در کمدی موفق ساخته »کارل راینر« به 
نام »مدرسه تابستانی« در کنار »مارک هارمون« بازی کرد. در همان 
 ،NBC از شبکه  )Cheers( »سال وی در سریال »به سلامتی
که در میان برترین کمدی های تلویزیون بود، جایگزین »شلی لانگ 
نقش  بازیگر  امی  جایزه  سریال  این  برای   ۱۹۹۱ سال  در  و  شد« 
اول زن را به دست آورد و دومین جایزه امی خود را هم برای فیلم 
تلویزیونی »مادر دیوید« در سال ۱۹۹۴ دریافت کرد که در آن نقش 
مادر یک نوجوان مبتلا به اوتیسم را بازی کرد.در سه فیلم سه گانه و 

موفق »ببین چه کسی داره حرف می زنه« اشاره کرد.

منطقهآزادانزلیوکوملهمیزبانآیینیلدامیشوند
بخش فرهنگی - مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
گیلان از برگزاری مراسم یلدا در منطقه آزاد انزلی و کومله به صورت ملی و ارائه 

۲۶۰ بسته سرمایه گذاری با حجم سرمایه ۴۷۰۰ میلیارد تومان خبر داد.
ولی جهانی )مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان گیلان( با 
اشاره به برگزاری اولین همایش و نمایشگاه فرصت های سرمایه گذاری گردشگری 
استان گیلان، گفت: در این نمایشگاه حدود ۲۶۰ بسته سرمایه گذاری با حجم 
سرمایه ۴۷۰۰ میلیارد تومان و ایجاد اشتغال برای بیش از۵ هزار نفر ارائه شد. 
شهرداری ها از ۵۲ شهر گیلان و ۱۷ فرماندار در این نمایشگاه شرکت کرده بودند 
و از بسته های سرمایه گذاری استقبال شد. همچنین سعی شد تا در نشست های 
تخصصی، مشکلاتی که با نهادها و ارگان هایی همچون آب منطقه ای، شهرداری، 
محیط زیست، راه و شهرسازی و… در حوزه های میراث و گردشگری وجود 
دارد،  راه کارهایی برای برون رفت از این مشکلات پیشنهاد شود. این نمایشگاه 

به عنوان پایلوتی برای تمام کشور انتخاب شد. 
او ادامه داد: با توجه به آنکه بیشتر مشکلات بین دستگاهی در حوزه میراث و 
گردشگری در استان های کشور مشترک است از این رو بر آن شدیم با تهیه 
کتابچه ای این مشکلات را مطرح و راه کارهای برون رفت از آن را مطرح و در 
اختیار سایر استان ها قرار دهیم. تاکنون چنین چیزی تدوین نشده بود. درحال 
حاضر می توان گفت در استان گیلان تمام پروژه های سرمایه گذاری در حوزه 
گردشگری استان، برای ما مشخص است و این بسته ها در اختیار سرمایه گذاران 
قرار می گیرد. چنانکه در همین نمایشگاه شاهد حضور یک سرمایه گذار در رشت 

بودیم که قراردادی بیش از ۲۲ میلیارد تومان بست. 
استقبال  بیشترین  این مهم که  و  جهانی درخصوص بسته های سرمایه گذاری 
بیشترین  رشت  گفت:  است،  استان  گردشگری  بخش  کدام  از  سرمایه گذاران 
شهری،  حوزه  در  است.  داده  اختصاص  خود  به  را  سرمایه گذاری  بسته های 
ساحل، کوهپایه و کوهستان بسته های سرمایه گذاری معرفی شده است در این 
میان تنوع بسته ها مشهود است چنانکه از هتل و اقامتگاه گرفته تا پروژه های 

سرگرمی و تفریحی تعریف شده است. ۴۰ درصد بسته های سرمایه گذاری در 
حوزه تاریخی است. فرمانداران موظف شدند وضعیت بناهای تاریخی را که در 

اختیار دستگاه های دیگر هستند، مشخص کنند. وضعیت بسیاری از این بناها 
از جمله شیلات کیاشهر، گراندهتل انزلی و… بلاتکیف بود که باید مشخص 
شود. ساختمان میرزا خلیل نیز بعد از مرمت به موزه مشروطه تبدیل خواهد 

شد. همچنین بخشی از ساختمان های قدیمی در اختیار بخش خصوصی بود 
درخصوص  او  شوند.   هتل  بوتیک  به  تبدیل  است  قرار  تسهیلات  ارائه  با  که 
استان  به  دست آوردهای سفر وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گیلان برای سه حوزه مذکور، گفت: بخشی از پروژه های گردشگری لنگرود موفق 

به دریافت حدود ۵ میلیارد تسهیلات شدند. 
را تجربه  بارانی  این روزها هوای  آنکه استان گیلان  با وجود  به گفته جهانی؛ 
می کند اما همچنان تعداد گردشگران و مسافران زیاد است و حتا در روزهای 
آخر هفته شاهد برگزاری تورهای گروهی نیز هستیم. البته تعداد گردشگران 
انفرادی که با ماشین های شخصی سفر می کنند نیز بسیار زیاد است. با این وجود 
به دلیل سرما هوا و برفی بودن جاده هایی از جمله اسالم به خلخال، دیلمان به 
سیاکل، کوهین به رشت و… تعداد گردشگران نسبت به ماه های قبل و تابستان 

کمتر شده است. 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان گیلان همچنین از 
ارائه چندین پیشنهاد و طرح کاوش به پژوهشکده باستان شناسی خبر داد و 
گفت: طرح دومین فصل کاوش در سد پلرود، کاوش در ارتفاعات املش و چند 
پروژه دیگر در انتظار صدور مجوز از سوی پژوهشگاه میراث و گردشگری هستند. 
جهانی با اشاره به تخصیص ۱۰ هزار میلیارد تومان اعتبار از منابع تبصره ۱۸ 
گفت: برای پروژه های گردشگری استان گیلان ۱۱۰۰ میلیارد تومان اعتبار از 
این منابع اختصاص یافته که از محل صندوق توسعه ملی تامین می شود. ۸۰ 
میلیارد تومان نیز برای صنایع دستی اختصاص یافته که به اشتغال خانگی و 

انفرادی تعلق می گیرد. 
او با اشاره به آنکه برای شب یلدا برنامه های خاصی تعریف شده است، گفت: 
باتوجه به آنکه به تازگی شاهد ثبت جهانی مراسم شب چله/ یلدا بودیم از این 
رو در ۱۰۰ بومگردی استان مراسم آیین شب یلدا برگزار خواهد شد. همچنین 
دو مراسم بزرگ به صورت ملی در منطقه آزاد انزلی و کومله لنگرود با اجرای 
موسیقی غرب و شرق گیلان، حافظ خوانی، آیین یلدا بران و… برگزار می شود.

بخش فرهنگی -  محمدامین همدانی با اشاره به اینکه سینمای انیمیشن همواره 
مورد بی مهری قرار گرفته، تأکید کرد: بی مهری ها به سینمای انیمیشن حاصل 

سلبریتی محور بودن سینمای ایران است.
فیلم سینمایی »پسر دلفینی« که یکی از انیمیشن های موفق سینمای ایران به 
اکران شد و در  اوایل شهریور سال جاری در سینماهای کشور  حساب می آید 
ابتدای مسیر توانست فروش قابل توجهی داشته باشد اما با رکود ناگهانی سینما، 
فروش این اثر سینمایی نیز کاهش چشمگیری داشت و این اتفاق باعث شد که 

پیش بینی ها درباره موفقیت »پسر دلفینی« محقق نشود.
تهیه کنندگی  و  خیراندیش  محمد  کارگردانی  به  دلفینی«  »پسر 
محمدامین همدانی از معدود فیلم های انیمیشن سینمای ایران است 
که توانسته در خارج از کشور نیز اکران موفقی داشته باشد. »پسر 
دلفینی« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است و بر خلاف اکثر 

آثار انیمیشن سال های اخیر قصه ای امروزی را روایت می کند.
در گفتگو با تهیه کننده این اثر درباره عوامل موفقیت آن و شرایط 

سینمای انیمیشن ایران گفتگویی داشتیم که در ادامه می خوانید:
کشور  سینماهای  در  شهریور  اوایل  دلفینی«  »پسر   
اکران شد و برخی معتقد بودند که این فیلم می تواند یکی 
از پرفروش ترین آثار سینمای ایران شود اما با رکود یکباره 
سینما این اتفاق رخ نداد. چه برنامه ای برای فروش بیشتر این 

فیلم دارید؟
اکران فیلم »پسر دلفینی« تا پایان سال ادامه دارد و اوایل سال آینده 
به صورت آنلاین اکران خواهد شد چراکه بسیاری از افراد به دلیل 
شرایطی که در جامعه حاکم است، فیلم را ببینند. هدف اصلی ما این 
است که بچه ها بتوانند این انیمیشن ایرانی را ببینند، از دیدن آن لذت 
ببرند و پیام فیلم را دریافت کنند. اکران های خارجی فیلم سینمایی 

»پسر دلفینی« همچنان ادامه دارد، اکران ترکیه به تازگی آغاز شده، پیش بینی 
بر این است که در این کشور حداقل ۳۰۰هزار نفر مخاطب خواهد داشت اما ما 

امیدواریم تعداد مخاطبان به بیش از ۵۰۰هزار نفر برسد.
 یکی از نکاتی که درباره »پسر دلفینی« مطرح می شود این است که با 
دیدن این انیمیشن می توان به رشد تکنیک در سینمای انیمیشن ایران 
پی برد. چطور به این سطح از کیفیت در تولید یک اثر انیمیشن رسیدید؟
درباره »پسر دلفینی« اگر بخواهیم نگاهی واقع بینانه داشته باشیم باید بپذیریم که 
این انیمیشن در سطح یک سینمای دنیا قرار ندارد اما از طرفی هم باید بدانیم 
که همه کشورهای دنیا انیمیشن سینمایی نمی سازند و تعداد معدودی از کشورها 
هستند که انیمیشن سینمایی می سازند چراکه این گونه سینمایی به پارامترهای 
مختلفی نیاز دارد که ساخته شدنش باید توجیه داشته باشد. از جمله این ها می توان 
به لزوم وجود زیرساخت ها، نیروی انسانی کافی، محصولات جانبی، فرایند توزیع 

و... اشاره کرد.
ما در حال برداشتن گام های مهمی برای انیمیشن ایران هستیم و فکر می کنم 
برخی مواقع بی مهری هایی که به این سینما می شود باعث شده انیمیشن سعی 
کند راه خود را در مسیر دیگری باز کند؛ مسیری که در آن قرار است قضاوت 
مخاطب عیار یک اثر را بسنجد و در این مسیر از حمایت های مختلف و همراهی 
سلبریتی ها صرف نظر کرده است. سینمای ایران تا حد زیادی درگیر سلبریتی ها 
است و به همین دلیل انیمیشن در آن همیشه مهجور بوده اما از آنجا که انیمیشن 
مرز نمی شناسد می تواند با یک بومی سازی خوب مسیر خود را در دنیا باز کند و در 
کشورهای دیگر نمایش داده شود، به طوری که مخاطبان هر کشور نسبت به آن 

احساس تعلق داشته باشند.
 منظورتان از بی مهری ها به سینمای انیمیشن، چه مسائلی است؟

اگر قرار باشد انیمیشن در کنار فیلم های سینمایی در جشنواره  فجر حضور داشته 
باشد، طبیعتاً این جشنواره به انیمیشن رغبت چندانی نشان نمی دهد، چراکه قرار 
نیست روی فرش قرمز جشنواره سلبریتی خاصی حضور داشته باشد. سلبریتی 
انیمیشن مخاطبان کودکش هستند که معمولاً خیلی به چشم نمی آیند و برای 
سیاستگذاری جذاب نیستند چراکه پروپاگاندا ایجاد نمی کند. به همین دلیل هر 

گاه انیمیشن به جشنواره فجر یا هر رویداد دیگری راه پیدا کرده اگر چه حضور 
موفق و حتی پرفروشی داشته اما در سیاستگذاری ها با تردید به سمتش رفته اند، 
این در حالی است که انیمیشن سبد مخاطب جدیدی را به سینما اضافه می کند 
و در نتیجه برای کل سینما مفید است. قدرت چهره و سلبریتی ها معمولاً برای 
سرمایه گذاری و سیاست گذاری مسیر امن تری است و در نتیجه به آثاری با حضور 
سلبریتی ها اهمیت داده شود. اصولا یکی از اصلی ترین عواملی که سینمای انیمیشن 

مورد بی مهری قرار گرفته سلبریتی محور بودن جریان های سینمایی ما است.
   با توجه به اینکه »پسر دلفینی« و به طور کل سینمای انیمیشن ایران 
را در سطح یک انیمیشن دنیا نمی دانید. ضعف موجود به فیلمنامه مربوط 

می شود یا در تکنیک ضعف داریم؟
در همه مولفه ها ما در قیاس با سینمای انیمیشن دنیا ضعف داریم. اگر بخواهیم این 
گونه سینمایی به سطح یک دنیا برسد باید با کشورهایی مقایسه شویم که نزدیک 
به ۷۰ سال از قدمت سینمای انیمیشن شان می گذرد. اگر فیلم »سفید برفی« را در 
نظر بگیریم نشان می دهد که کشورهای پیشرفته در این زمینه ده ها سال است که 

سینمای انیمیشن دارند در حالیکه در کشور ما قدمت چندانی ندارد.
ما با تعداد محدودی که انیمیشن تولید می کنیم مسیری طولانی داریم و اختلاف 
بودجه مان بدون اغراق نزدیک به هزار برابر است. این تفاوت بودجه و رقم بزرگی 
تفاوت کیفی  قطعاً  دارد  پیشرفته وجود  انیمیشن کشورهای  آثار  تولید  در  که 

چشمگیری را هم رقم می زند و ما نمی توانیم با آن ها رقابت داشته باشیم.
محصول رسانه ای فقط به یک ویدئو ختم نمی شود، یک اثر انیمیشن که قرار 
است خلق شود به همراه محصولات فیزیکی که قرار است به بازار بیایند همگی 

تعریف یک محصول را به خوبی ارائه می دهند. ما زیرساخت های لازم را نداریم، 
صنایع وابسته مان به درستی شکل نگرفته و نمی توانیم انتظار داشته باشیم که 

سرمایه گذاری های مشابه آن جا در ایران رخ دهد.
 پیش تر در آثار انیمیشن شاهد بودیم که سازندگان آثار بیش از هر 
چیز از کهن الگوهای ایرانی و اسلامی به صورت مستقیم ایده می گرفتند و 
قصه شان را روایت می کردند. این پرداخت مستقیم قطعاً محدودیت هایی 
دارد که شاید در کاهش سطح کیفی فیلمنامه ها تأثیرگذار بوده اما در 
آثار جدید مثل »پسر دلفینی« می بینیم که قصه های امروزی 
را بدون اینکه بخواهند پرداختی مستقیم از این کهن الگوها 
داشته باشند، روایت می کنند و در لایه های دیگر قصه مفاهیم 
مدنظر را مطرح می کنند. آیا این رویکرد جدید را در موفقیت 

آثاری چون »پسر دلفینی« تأثیرگذار می دانید؟
نسل جدید که عنوان نسل زد را به آن اختصاص داده اند نسلی است 
که همه کالبدها را شکافته، یعنی اگر بخواهید با او از سنت، پیشینه 
و فرهنگ حرف بزنید نمی توانید در کالبد گذشته این را تعریف کنید 
و بگویید که باید به آن بپردازی چون این رویکرد را نمی پذیرد چرا 
که به دلیل وجود رسانه بدون مرز بزرگ می شود و این هم می تواند 
فرصتی برای فرهنگ های اصیل باشد و هم می تواند یک تهدید به 
حساب بیاید. کاری که ما می توانیم در رسانه انجام دهیم این است 
که با اولویت  سرگرمی سازی که ماهیت اصلی رسانه است، وارد این 
مبحث شویم. اگر ما تکیه مان را روی اصالت یک داستان بگذاریم قطعاً 
محکوم به شکست هستیم، ما باید در خلق اثر نمایشی به سرگرمی 

تکیه کنیم.
اگر ما با قالب سرگرمی پیش برویم می توانیم متناسب با آن قالب پیامی 
را هم به مخاطبمان منتقل کنیم اما حتماً باید این متناسب سازی 
اتفاق بیفتد. به عنوان مثال در »پسر دلفینی« ما مناسبات فرهنگی مان را در 
نظر گرفته ایم و به انتقال آن توجه داریم، حتی این اثر در روسیه اکران می شود 
و بارخوردهای خوبی هم شاهد هستیم در حالیکه ارتباط چندانی با فرهنگ این 
کشور ندارد و حتی شخصیت های خانمش در اماکن عمومی با حجاب هستند. 
این موفقیت نشان می دهد که در این مورد فرهنگ ما به خوبی منتقل و صادر 
شده است. اگر محتوا را در قالب مناسب به صورت درست و منطبق با ذائقه های 
نسل جدید تنظیم کنید، می توانید پیامتان را به این نسل برسانید و لزوماً تکیه بر 
قالب های کهن به این دلیل که ما یک عقبه تاریخی داریم و آن را می خواهیم با 
آن قالب در رسانه جدید ارائه دهیم با وجود ارزش هایی که دارد قطعاً موفقیت آمیز 

نخواهد بود و نسل جدید با آن ارتباطی برقرار نخواهد کرد.
  با توجه به اینکه تا پایان سال جاری اکران »پسر دلفینی« ادامه دارد 
آیا برای تبلیغات در جهت دستیابی به فروش پیش تر پیش بینی شده، 

برنامه ریزی دارید؟
»پسر دلفینی« به اذعان توزیع کننده در همین شرایط می توانست دو برابر فروش 
امروزش، در گیشه موفق باشد اما به دلیل اتفاقاتی که در کشورمان رخ داد و فضای 

نامساعدی که وجود داشت تبلیغاتمان را متوقف کردیم.
اگر شرایط مهیا شود ما باید توجه ویژه ای به کودکان داشته باشیم، کودکان خارج 
از اتفاقات سیاسی و درگیری های بزرگسالان به محتوا احتیاج دارند و منفعل بودن 
ما نه تنها چیزی را حل نمی کند بلکه مشکلات را افزایش می دهد. در نتیجه توجه 
به محتوای کودک مثل غذا خوردن که در هیچ شرایطی متوقف نمی شود، باید 

همیشه در اولویت بوده و جریان داشته باشد.

بی مهری ها به انیمیشن حاصل سلبریتی محور بودن سینمای ایران است

بخش فرهنگی - مارکو گریگوریان از جمله هنرمندان نسل اول هنرنوگرای 
ایران است که زندگی خود را وقف اعتلای هنر مدرن ایرانی کرد. تأثیر مارکو 

علاوه بر تدریس در دانشکده هنرهای زیبا، برگزاری نخستین بینال تهران 
او شکل گرفت و در زمان خود رویدادی  در سال ۱۳۳۷ بود که به همت 
این  هنرمندان  و  مدرن  هنر  جریان  شناختن  به رسمیت  در  سرنوشت ساز 
عرصه به حساب می آمد.  به گزارش ایسنا، مارکو هنرمندی آوانگارد و پیشرو 
بود که همواره به قصد نوآوری، از تجربه گرایی با مواد و رسانه های مختلف 
هراسی نداشت. به همین خاطر، هر روز زمینه ای جدید برای بیان علایق و 
احساساتش پیدا می کرد و به واسطه ذهن جست وجوگرش راه حل هایی مدرن 

برای موضوعات تاریخی ارایه می داد.
او هم چنین آغازگر تجربه ای نو در به کارگیری ماده کاهگل و رسیدن به نوعی 

کمینه گرایی در روایت مدرنیسم ایرانی بود.
کیانوش معتقدی، نویسنده و پژوهشگر هنر در گفت وگویی با ایسنا همزمان 
با سالروز تولد گریگوریان )پنجم دسامبر(، درباره ی جریان هنر مفهومی در 
ایران بیان کرد: »کانسپچوآل آرت« از اوایل دهه ی ۵۰، به شکل موازی در 

خارج از ایران مطرح شد و با عنوان »هنر مفهومی« در ایران ترجمه شد.
او درباره ی تاثیر گریگوریان بر این جریان گفت: مارکو گریگوریان یکی از 
نخستین هنرمندانی بود که توجهش به این سبک از هنر جلب شد و علتش 
این بود که او دوره ای از زندگی اش را در آمریکا زندگی کرده بود. در آنجا 

گالری داشت و فعالیت می کرد و به سرعت متوجه اهمیت این نگاه جدید در هنر 
شد. او پس از بازگشت به ایران سعی کرد هنر مفهومی را به نوعی ایرانیزه کند و 

این ایده را به نقاشان نوگرا انتقال دهد.
او درباره شکل گیری گروه آزاد توسط مارکو گفت: یکی از دلایل مهم شکل گیری 
گروه آزاد نقاشان و مجسمه سازان توجه به هنر مفهومی و تاثیرات مارکو بود. 
او گروهی از هنرمندان هم  عصر خودش را گرد هم آورد و از آنها خواست تا در 

فضای هنر مفهومی به خلق اثر بپردازند. مارکو و هم نسلانش در دهه ۵۰ در این 
گروه فعالیت کردند، ایده هنرمفهومی را از چشم ایرانی توسعه دهند و آن را نه 

تنها در ایران بلکه در نمایشگاه های گروهی در خارج کشور از جمله نمایشگاه 
بازل سوییس و نمایشگاه واش آرت واشنگتن ارائه دهند و سبک هنر مفهومی در 

ایران اینگونه متولد شد.
معتقدی ادامه داد: با وجود اینکه مارکو اولین کسی بود که توجه ویژه ای به 
هنر مفهمومی داشت و آن را در ایران توسعه داد اما به نظر می رسد مطالعات 
او، برداشتی سطحی و غیرتئوریک از هنر مفهومی بود تا همراه با شناخت عمیق 

از آن. نباید فراموش کنیم که پنج سال پیش از تشکیل گروه آزاد بود که مقاله 
معروف »هنر پس از فلسفه« از جوزف کسوث منتشر شد که به مثابه مانیفتستی 
مهم در این زمینه به حساب می آمد اما نه مارکو و نه دیگر اعضای گروه 
از آثار مارکو نیز نوعی گرته برداری از آثار  آزاد به آن نپرداختند. برخی 
مهم هنر مفهومی بود که پیش تر در آمریکا خلق و ارائه شده بود. از این 
جهت که شاید او هنر مفهومی را کامل درک نکرده بود، در انتقال آن نیز 
به هنرمندان ایرانی موفق عمل نکرد. به همین خاطر در شروع جریان هنر 
مفهومی توسط گروه آزاد اتفاق تازه ای رخ نداد و برخی از این هنرمندان 
تقریبا مسیر معمول کار خودشان را ادامه دادند هرچند در مواردی هم 
توانستند اتفاقات تازه ای رقم بزنند که بین این گروه، علاوه بر مارکو شاید 
مرتضی ممیز موفق ترین کسی بود که توانست به نگاه تازه ای دست پیدا 
کند. او با بیان اینکه نمی توان از تاثیر مارکو بر شکل گیری و معرفی جریان 
هنر مفهومی چشم پوشی کرد، گفت: همانطور که مارکو پیشتر، در اواخر 
دهه ۳۰ توانست بی ینال های تهران را تاسیس کند و تاثیر گسترده ای بر 
ایده هنر مفهومی در  تحولات بعدی جریان هنر مدرن داشت، می توان 

ایران را به نام مارکو ثبت کرد.
مارکو گریگوریان سعی کرد هنر مفهومی را ایرانیزه کند

معتقدی در ارتباط با جریان هنر مفهومی در این دوره از زمان گفت: وقتی 
به تاریخچه تحولات هنر مفهومی در ایران نگاه می کنیم با دو دوره تاریخی 
مواجه هستیم. دوره اول، متعلق به دوره مارکو و گروه آزاد بود و گروه دوم به بعد 
از انقلاب در اثنای برگزاری نمایشگاه های هنر مفهومی در موزه هنرهای معاصر 
تهران بود که برای اولین بار جریانی تازه در این عرصه در دهه ۷۰ شکل گرفت 
که کاملا دو رویکرد و جنبه متفاوت از این جریان بود. جریانی که بعد از انقلاب، 
جلوه و برداشت تازه ای از هنر مفهومی را پیش روی مخاطبان ایرانی قرار داد و 

تا امروز هم ادامه پیدا کرده است.

برای سالروز هنرمند ـ گفت وگو با کیانوش معتقدی

مارکو گریگوریان سعی کرد هنر مفهومی را ایرانیزه کند


